
کارنامه ۴ ساله شورای ششم تهران
 شورا در حاشیه؛ شهرداری فراتر از قانون

گر مجلس رای به تمدید ۱۰ ماهه شوراهای شهر ششم   ا
نمی داد این روزها، روزهای پایانی فعالیت این دوره از 
شوراها بود. کارنامه ۴ ساله شورای ششم تهران در حوزه 
نظارت چقدر راضی کننده است؟ سه عضو شورا، علی اصغر 
انتقاد  با  امانی،  ناصر  و  تشکری هاشمی  جعفر  قائمی، 
از وضعیت موجود، به بی اعتنایی شهرداری نسبت به 
مصوبات شورا، انحرافات مالی در بودجه حمل ونقل و 
ضعف در شفافیت مدیریتی اشاره کرده اند. آنها معتقدند 
برخی مدیران شهری خود را فراتر از قانون می بینند و نظارت 
شورا را صرفا شکلی و نه محتوایی رعایت می کنند. مهدی 
عباسی هم معتقد است با وجود پیچیدگی هایی که در این 
دوره مدیریت شهری در حوزه شهرسازی وجود داشت اما 
گواری را بگیرد. آنچه مسلم  شورا نتوانست مقابل اتفاقات نا
است، این است که در ماه های پایانی این دوره، دیگر زمانی 
برای آزمون و خطا باقی نمانده و کارنامه نهایی شورای 

ششم باید روشن و مستند باشد. 
 شهردار نظارت پذیر نیست 

 علی اصغر قائمی یکی از اعضا منتقد شورای شهر تهران 
است. شاید او جزو لیست کم تذکرترین اعضا به شهردار 
باشد، اما همیشه انتقادهای تندی به عملکرد شهرداری 
در حوزه هوشمندسازی و فناوری اطلاعات و نقش افراد 
را  حوزه  این  تصمیم گیری های  در  شهرداری  از  ج  خار
ح کرده او در مصاحبه با رسانه ها به طور شفاف از  مطر
کانی به عنوان فردی که سمتی در شهرداری ندارد  داماد زا
اما نقش پررنگی در برخی از تصمیم گیری های مدیریت 
شهری دارد نام برده، اما تذکر های او دراین ۴ سال چقدر 
توانست شهرداری را به ریل اصلی بازگرداند؟ قائمی در 
پاسخ به اینکه شورای شهر تهران چقدر در این دوره 
توانسته شهرداری را نظارت پذیر کند به خبرآنلاین می گوید: 
 ما در شهرداری، متأسفانه شاهدیم که هر از چندگاهی 
مدیرانی پیدا می شوند که خود را فراتر از قانون و حتی 
فراتر از شورای شهر می بینند. تصمیمات شورا را صرفا به 
صورت شکلی می پذیرند، اما در عمل، در پشت صحنه، 
هر کاری که خودشان صلاح بدانند انجام می دهند. این 
روحیه، متأسفانه به مدیران لایه های پایین تر هم سرایت 
کرده است. او ادامه داد:  نمونه های مشخصی هم داریم؛ 
مدیری میانی که صراحتا به عضو شورای شهر توهین کرده، 
نه تنها مؤاخذه نشده، بلکه از شهردار تهران پاداش گرفته 
و به پست بالاتری منصوب شده. این ها همه نشانه های 
روشنی است از اینکه شهردار تهران نظارت پذیر نیست و 
، چیز دیگری  اساسا نظارت را قبول ندارد، هرچند در شعار
می گوید. قائمی معتقد است:  ابزار مؤثری هم در اختیار 
شورا نیست که بتواند بر چنین شهرداری با این روحیه 
نظارت مؤثر اعمال کند. نهایت ابزارهای شورا سؤال، تذکر و 
در صورت لزوم استیضاح است که همه این ها هم مشروط 
به داشتن حد نصاب رأی کافی است؛ چیزی که متأسفانه 
تا امروز در شورای ششم تهران محقق نشده. البته قضاوت 
کرد. شاید به لطف  کار موکول  نهایی را باید به انتهای 
خداوند، تا پایان این دوره اتفاقات خوبی رقم بخورد. اما 
، برای اظهار نظر قطعی در خصوص عملکرد  در حال حاضر

نظارتی این شورا، کمی زود است. 
 ارزیابی برنامه چهار ساله 

 حوزه حمل و نقل عمومی هم یکی از حوزه های پرچالش 
گر شورای شهر درخواست  شهر در این ۴ ساله بوده، ا
ح کرده یا خواسته شهرداری تمام  مطالعات تراموا را مطر
غ های خود را درحوزه حمل و نقل در ناوگان برقی  تخم مر
نگذارد، شهرداری همان راهی را رفته که خود می خواست، 
 تراموا را یکماهی به تهران آورد و به تهرانی ها هم قول 
داد که به زودی خطوط تراموا راه اندازی می شود. جعفر 
تشکری هاشمی رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل، 
نه در لیست ۵ عضو پرتذکر شورا قرار دارد و نه در لیست کم 
تذکرها. او دراین خصوص که در این ۴ سال چقدر در حوزه 
حمل و نقل شهرداری را نظارت پذیر کرده به خبرآنلاین 
می گوید: یکی از انتقادات اصلی ما در طول این چهار سال 
این بود که نقش نظارتی شورا در بسیاری از موضوعات یا 
کمرنگ بوده یا تمکین به آن وجود نداشته، شاید تذکرات 
مکرر در این شورا، شاهدی بر این ادعا باشد؛ همچنین 
سؤال از شهردار که تقریبا در شوراهای قبلی بی سابقه بود و 
چالش هایی که در این مدت توسط اعضای منتقد شهردار 
به وجود آمد، نشان می دهد که اجرای مصوبات شورا به 
شکلی که در برنامه ها دیده شده، محقق نشده است. او 
ادامه می دهد:  برای اینکه این موضوع را از حالت کیفی 
ج کرده و به وضعیت کمی و شفاف تبدیل  و کلی گویی خار
کنیم، به زودی یک ارزیابی از برنامه چهار ساله چهارم ارائه 

خواهیم داد. 
 حل مسائل شهری

 جز زهرا شمس احسان که جایگاه دوم پرتذکرترین عضو 
به شهردار تهران را دارد، سایر اعضای کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای شهر تهران در لیست کم تذکرترین اعضا 
به شهردار تهران هستند. علیرضا نادعلی، عضو شورای 
کمیسیون درخصوص عملکرد نظارتی  شهر و عضو این 
شورای شهر در حوزه فرهنگی و اجتماعی گفت: در حوزه 
فرهنگی و اجتماعی، ما موضوعات را در دو دسته بررسی 
فرهنگی  ذاتا  که  هستند  موضوعاتی  نخست  می کنیم، 
گرچه  که ا ، مسائلی  اند  اجتماعی  هستند و دسته دیگر
در ظاهر فرهنگی یا اجتماعی به نظر نمی رسند، اما آثار 
مستقیم فرهنگی و اجتماعی دارند. او توضیح می دهد: در 
سال های گذشته، مباحثی همچون نوسازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی، توسعه اتوبوسرانی و الکتریکی سازی بخشی 
ح بود. ما در کمیسیون فرهنگی  از حمل و نقل شهری مطر
و اجتماعی تلاش کردیم که موضوعات حوزه خود را به 
اولویت های اصلی شهر تبدیل کنیم. این اقدامات باعث 
شد امید و روحیه مشارکت در میان مردم افزایش یابد؛ 
که کاهش زمان انتظار برای اتوبوس یا ارتقای کیفیت  چرا
خدمات حمل ونقل عمومی بیش از هر جشن و مراسمی 
بر روح و روان مردم تأثیر می گذارد. هدف ما این بود که 
شهروندان از حالت انفعال و ناامیدی به مشارکت جویانی 
فعال تبدیل شوند؛ افرادی که نه تنها مطالبه گرند، بلکه 

برای تحقق تغییرات نیز سهم خود را ایفا می کنند. 

کرات غیرمستقیم ایران   آرمان ملی- حمید شجاعی: مذا
و آمریکا که طی یکماهه گذشته 3 دور آن در مسقط عمان و 
رم ایتالیا میان سیدعباس عراقچی نماینده کشورمان، بدر 
البوسعیدی وزیر خارجه عمان و استیو ویتکاف نماینده 
آمریکا برگزار شد، مهم ترین موضوع این روزهای جامعه 
است. به عبارت دیگر هیچ موضوعی در حوزه ای را پیدا 
کرات در ارتباط نباشد  نمی کنی که به نحوی با مساله مذا
کرات ایران و آمریکا بر آن تاثیر نگذارد. به ویژه حوزه  یا مذا
اقتصادی و قیمت ارز، طلا و سکه که به طور مستقیم از مساله 
کرات ایران و آمریکا تاثیر می پذیرد. اما با این وجود و  مذا
کرات ایران و آمریکا  اینکه دیگر همگان بر اهمیت بحث مذا
وقوف پیدا کرده اند که چه میزان می تواند با برداشته شدن 
تحریم ها اقتصاد کشور بالندگی و پویایی پیدا کند همه در 
جامعه یکسان نمی اندیشند و در همین راستا نیز شاهد 3 
کره با آمریکا هستیم  دسته از تفکرات در خصوص بحث مذا
که در بخشی از جامعه را نمایندگی می کنند. دسته نخست 
که کسر قابل توجهی از جامعه را تشکیل می دهند موافقان 
آمریکا در جهت  با  کره  که معتقدند مذا کره هستند  مذا
برداشته شدن تحریم ها و بهبود شرایط کشور نه تنها امر 
مثبت و معقولی است بلکه برای این امر خیلی هم شده و 
باید بسیار زودتر از اینها این اقدام صورت می گرفت و کشور از 
این بن بست نجات پیدا می کرد. لذا باید این شرایط مغتنم 
کرات  شمرده شود و هر چه سریع تر بر پایه منافع ملی مذا
صورت گرفته، پیش رود و در نهایت به توافقی برسد که کشور 
از مواهب و ثمرات آن برخوردار گردد. دسته دوم که جریان 
کره هستند. آنها  حداقلی را تشکیل می دهند مخالفان مذا
که طی سالیان و دهه های گذشته بر پایه مخالفت با هر نوع 
کره ای با غربی ها همه فرصت های کشور برای رشد و  مذا
توسعه را سوزاندند. این جریان که معمولا به کاسبان تحریم 
نیز شناخته می شوند تحریم ها را نه تنها باعث نابسامانی 
و مشکلات و مصیبت نمی دانند؛ بلکه به تحریم به چشم 
نعمت می نگردند و معتقدند که از محل تحریم می توانیم 
گر طی آن جامعه نیز  فرصت ایجاد کنیم. فرصت هایی که ا
به بغرنج ترین شرایط اقتصادی گرفتار آمد هم برای اینها 
اشکالی ایجاد نمی کند. تندروهایی که در محاسبات خود 
هیچوقت منافع ملی را لحاظ نکرده اند و صرفا منویات و 
گر امروز هم که همگان بر لزوم  اهداف خود را دیده اند و ا
کید می کنند بر طبل مخالفت می کوبند و به  کره و توافق تا مذا
کره کننده مشغولند. دسته  تخریب و تخطئه دولت و تیم مذا
سوم نیز جریان میانه ای هستند که بیشتر متمایل به دسته 
کره، اما در چارچوب و سیاست های  اول هستند و موافق مذا
کرات را رد نمی کنند به فراخور  کلی. آنهایی که به طور کلی مذا
کرات موضع می گیرند. با این  شرایط و موقعیت نسبت به مذا
کره امر  حال واقعیت امر بر آن است که هر چه هست نفس مذا
کره مشکلی  درستی است و بجز عده ای قلیل هیچ کس با مذا
کره چارچوب دار شود  ندارد؛ اما آنچه باعث می شود که مذا
گانه عزت، حکمت و مصلحت در  این است که همواره 3 

کرات رعایت شود.  مذا

 موضع دولت
کرات در   ایران همواره در اداور مختلف بر انجام مذا
کید داشته است چه در دوره اصلاحات  چارچوبی مشخص تا
کرات  کرات سعدآباد، چه در دولت تدبیر و امید و مذا و مذا
کرات  وین و لوزان و چه امروز در دولت وفاق ملی در مذا
مسقط نوع مواجهه ایران با طرف های غربی همواره سازنده 
گر در مقطعی نیز کارشکنی یا بن بستی بروز و ظهور  بوده و ا
کرده این طرف های غربی بودند که به عبارتی زیر می زدند. 
کره بوده  گر نه طرف ایرانی همواره مقید به گفت وگو و مذا ا
کره در شرایط  است. آنچه مسجل است ایران گفت وگو و مذا
کره ای که در  برابر را می پذیرد و زیر بار زور نمی رود چرا که مذا
کره نیست. لذا در  آن طور و تحکم حکمفرما باشد دیگر مذا
کره کننده به ریاست سیدعباس  دولت پزشکیان نیز هیأت مذا
کنون سه دور  عراقچی بر پایه همین امر کار را پیش برده و تا
کرات نیز سازنده و مفید پشت سر گذاشته و باید دید  از مذا
کرات چه میزان مفید و سازنده خواهند  دورهای بعدی مذا

بود و در نهایت چه دستاوردی برای ایران خواهد داشت. 
 ایرانیان؛ عمیق و متمدن

کرات اظهار داشت:   مشاور رهبر انقلاب در خصوص مذا
کره نه حسن ذاتی و نه حب ذاتی  کره یا غیر مذا مساله مذا
کره می تواند منافع  دارد. گاهی فکر می کنید کشور از طریق مذا
کره انجام می شود. وقتی منافع تامین  را تامین کند، آنگاه مذا
کره یک ابزار است.  کره نیست. مذا نمی شود، دلیلی بر مذا
یک مساله هدفی نیست. فرض کنید ما می خواهیم مساله 
کره  گر مذا هسته ای را از این وضع نجات دهیم. فکر می کنید ا
شود مفید است؛ یعنی نخبگان جامعه اینگونه فکر می کنند و 
کره نمی شود؛ زمان  گر مفید ندانستند مذا کره می شود. ا مذا
و شرایط مهم است. علی لاریجانی گفت: اینکه چرا در مساله 

هسته ای با چالش مواجه شده ایم حقیقت این است که ذات 
گر حقوقی بود آژانس نظر می داد.  آن حقوقی نیست؛ چرا که ا
پس ذات حقوقی ندارد. ماهیت آن سیاسی است؛ چرا اینگونه 
شد؟ در دنیای امروز قلدرمآبی وجود دارد. زور می گویند. ایران 
 NPT می گوید من دانش هسته ای نیاز دارم. چارچوب های
هم پذیرفته ام و چارچوب های آژانس بین المللی انرژی اتمی 
را رعایت می کنم. منتهی این ها زور می گویند، اینکه چگونه 
باید در برابر این زور عمل کرد بحث دیگری است. رئیس سابق 
مجلس ابراز کرد: ممکن است شما بگویید چون آنها در این 
کره  مقطع نامه داده اند و گفته اند می خواهیم از مسیر مذا
کره جواب  موضوع هسته ای را حل کنیم؛ تست شود که آیا مذا
کره نمی کنیم.  می دهد یا نه. یا راه دیگر این است که بگویید مذا
مساله هسته ای مانند سایر مسائل است. تحریم هایی که 
آمریکایی ها علیه ایران اعمال کردند فقط هسته ای نیست، 
کید کرد: ایران یک  بلکه طیف ها مختلفی دارد. وی در ادامه تا
سابقه تمدنی بزرگ دارد و به همین دلیل مثل برخی از کشورها 
نیست که ریشه ای ندارند. مردم ایران عمیق و متمدن بوده و 
زیربار هر زورگویی نمی روند. این برای آنان قابل تحمل نیست. 
اینها می خواهند مثل برخی از کشورها با ایران صحبت کنند 
کره ای که در حال انجام است به  که ممکن نیست. شاید مذا
نتیجه برسد و شاید هم نرسد. بستگی دارد که چقدر انصاف 
کرات و عقلانیت در اداره وضعیت جهانی وجود  در این مذا
کنون بسیاری از ضوابط  کید کرد: ا داشته باشد. لاریجانی تا
و مقرراتی که در دنیا گذاشته می شود، در ظاهر برای نظامات 
بین المللی است، اما پشت آن این نیست بلکه قدرت است. 
امروز نیز آمریکایی ها تصور می کنند زمانی است که باید قدرت 
خود را محقق کنند. حالا با ما اینگونه رفتار می کنند چرا با چین 

این رفتار را دارند؛ چین با شما چکار کرده است.
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گــــزارش

ذره بین

کرات ایران و آمریکا را بررسی می کند »آرمان ملی« رویکردهای سه گانه داخلی به مذا

 از منطق موافقان تا منفعت مخالفان 
کره یک ابزار است؛ هدف نیست    علی لاریجانی: مذا

 آرمان ملی- گروه سیاسی: پروژه وفاق 
رئیس جمهوری  ابتکارات  جمله  از  که 
رای  یک  توانست  می شود  محسوب 
کثری را برای کابینه به همراه  اعتماد حدا
داشته باشد ولی احتمالا خود مسعود 
که شاید این  پزشکیان هم می دانست 
وفاق دوام چندانی نداشته باشد. هرچه 
به  جلوتر آمدیم گویی آنچه وفاق نام دارد 
قرار است کم رنگ تر و کم رنگ تر شود. در 
ادامه یک مجلس اصولگرا و یک دولت 
که  داشت  خواهیم  اصلاح طلبی  تقریبا 
خواست  یک دست  مجلس  باری  هر 
را  کند و نامش  را عزل  می تواند وزیری 
هم اهرم نظارتی بگذارد. باتوجه به ذات 
کاملا درست است  مجلس این دیالوگ 
اما آیا همین مجلس نباید پاسخگو باشد 
که بعد از عزل وزیر چه بر سر وزارتخانه 
و چالش های پیرامونش می آید؟ تجربه 
استیضاح عبدالناصر همتی، وزیر پیشین 
اقتصاد و امور دارایی نشان داد که مجلس 
یک دست اصولگرا بیش از اینکه بخواهد 
دهد  اقتصاد  به وضعیت  سروسامانی 
به دنبال تسویه حساب های سیاسی است. 
حالا طرفداران دولت در بهارستان برخی 
طیف ها را به سیاسی کاری متهم می کنند 
ح استیضاح فرزانه صادق،  و معتقدند طر
وزیر راه و شهرسازی هم سناریویی مانند 
به دنبال  نه تنها بهبودی  و  همتی دارد 
ندارد بلکه احتمالا باعث پس رفت هم 
خواهد شد. البته به این مورد هم اشاره 
که پزشکیان روز استیضاح همتی  کنیم 
از نماینده ها خواست تا استیضاح ها را 
گویا آنها تصمیم خود  کنند ولی  متوقف 
را گرفته اند. در ادامه این گزارش با یکی از 
کرده ایم.  تحلیل گران سیاسی مصاحبه  
احتمالا  که  است  معتقد  کنعانی مقدم 
جریان  در  هم  دیگری  استیضاح های 

خواهد بود. 

 استیضاح های دیگر در راه است؟
تحلیلگر  کنعانی مقدم،  حسین   
روند  به  کنش  وا در  سیاست داخلی 
روابط مجلس- دولت و استیضاح هایی 
که یکی بعد از دیگری از راه می رسد، به 
 خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: »به نظر 
وزیر  صادق،  فرزانه  استیضاح  می رسد 
به  عکس العملی  بیشتر  راه وشهرسازی 
حادثه بندر رجایی است و این استیضاح 
را  موجود  مشکلات  بتواند  باید  تذکر  و 
برطرف کند نه  اینکه مشکلات را افزایش 
دهد. بهتر بود که ابتدا وزیر را به مجلس 
دعوت و سوال را مطرح و پس از آن در مورد 
استیضاح تصمیم گیری می کردند. در مورد 
وزارت راه و شهرسازی چالش های بسیار 
زیادی وجود دارد و در همین مجلس هم 
درخواست داده شد که راه و شهرسازی را 
تفکیک کنند چون وظایف عریض و طویلی 
دارد و مدیریتش کار آسانی نخواهد بود. 
به نظر پیش از اینکه بخواهیم استیضاح 
کنیم باید به  چالش های  وزیر را بررسی 
پرتعداد وزارتخانه راه و شهرسازی باز گردیم 
چون هرکسی با این وضعیت به عنوان وزیر 

انتخاب شود با همین چالش ها دست  
به گریبان خواهد بود چون ساختار نیاز 
گر با همین شرایط  به تغییر دارد. به   نظرم ا
کنند رای  بخواهند صادق را استیضاح 
خواهد آورد«. او در همین مورد و با اشاره 
استیضاح  برای  مجلس  برنامه های  به 
وزیرهای دیگر اضافه می کند:  »باتوجه به 
اظهارات نماینده ها باید بگویم که چند 
وزیر دیگر هم در صف استیضاح هستند 
با استیضاح  که  ولی تجربه نشان داده 
کردن مشکلی حل نخواهد شد. دولت و 
مجلس نشان داده اند که در کلیات با هم 
کات زیادی دارند ولی در جزییات  اشترا
و موارد اجرایی اختلاف هایی مشاهده 
می شود. چون نماینده ها با مردم هم در 
ارتباط هستند و باید از ابزارهای نظارتی 
خود استفاده کنند. این در حالی است 
که دولت چهاردهم وعده بهبود وضعیت 
را داده بود ولی نه تنها بهبودی مشاهده 
نمی کنیم بلکه شرایط سخت تر هم شده 

است«.
 ادامه تسویه حساب سیاسی؟

کمیسیون  گودرزی، عضو   حمیدرضا 

، گفت:  عمران مجلس و نماینده الیگودرز
متقاضی  گروه  است  مشخص  کاملا  «
استیضاح وزیر راه و شهرسازی به دنبال 
تسویه حساب های سیاسی خود با خانم 
که  شرایطی  در  گرنه  و  هستند،  صادق 
هنوز کمتر از ۱۰ ماه از آغاز به کار دولت 
ح  نگذشته دومین استیضاح خود را مطر
نمی کردند. طراحان استیضاح می گویند 
که یکی از دلایل این اقدام حادثه بندر 
رجایی شهر است آخر چطور می شود که 
هنوز چند روز از حادثه نگذشته و ابعاد آن 
ح استیضاح یک  کاملا مشخص نیست طر
ح می کنید. تجربه نشان داده  وزیر را مطر
و همانطور که در موضوع استیضاح وزیر 
اقتصاد شاهد بودیم، استفاده زودهنگام 
از ابزار استیضاح مشکلات را نه تنها حل 
نمی کند بلکه به بی ثبانی مدیریتی کشور 

دامن می زند«.
  استیضاح همتی اشتباه بود؟

مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر   
شورای اسلامی ۱۱ دی ۱۴۰3 در نطق میان 
دستور خود درباره استیضاح عبدالناصر 
همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفته 
بود: »همه و مخصوصا نیروهای انقلابی 
که  باید به این امر توجه داشته باشند 
مردم فقط و فقط دنبال کنترل قیمت ارز 
هستند و تا زمانی که جلسات نظارتی در 
سطوح مختلف مجلس و پیگیری ها در 
جلسات هماهنگی بین قوا به بن بست 
در  استیضاح  مانند  اقداماتی  نرسد، 
، خطاست. چنین  اوج بحران قیمت ارز
برای  است  ممکن  چند  هر  تصمیمی 
مجلس آورده سیاسی بیاورد اما آنچه در 
عمل اتفاق می افتد لطمه به اقتصاد و 
زندگی مردم است چرا که بازار ارز را برای 
مسئولان  و  می کند  بی متولی  چندماه 
کردن قیمت  اجرایی توجیه کافی برای رها

ارز پیدا خواهند کرد.«

»آرمان ملی« در گفت وگویی بررسی می کند

 پاستور و سناریوی استیضاح

ح کرد رشیدی کوچی مطر

 زمان مناسب رفع فیلترینگ 
   پزشکیان از وفاق با مردم غافل 

شده است
 آرمان ملی: رفع فیلترینگ از وعده های 
دوران  در  رئیس جمهور  که  بود  مهمی 
رقابت های انتخاباتی و همچنین پس از 
آن به کرات مطرح کرد و از تلاش دولت خود 
برای تحقق این مهم سخن گفت. البته در 
این راستا قدم های مثبتی هم برداشته 
رفع فیلترینگ  اول شاهد  گام  و در  شد 
گوگل پلی  از پیام رسان واتساپ و برنامه 
که جامعه به دنبال رفع  بودیم. هر چند 
گرام در گام اول  فیلترینگ از تلگرام و اینستا
بود؛ اما اقدام دیگر یعنی رفع فیلترینگ 
از واتساپ و گوگل پلی نشان داد که دولت 
شاید  و  باید  که  آنطور  نتوانسته  هنوز 
اعضای  ویژه  به  نهادها  سایر  موافقت 
شورای عالی فضای مجازی را برای برداشتن 
فیلترینگ از این دو شبکه اجتماعی بگیرد 
و تحقق وعده رئیس جمهور در جهت رفع 
فیلترینگ مشمول مرور زمان خواهد شد 
تا مسعود پزشکیان بتواند موافقت اصولی 
اعضای شورا را بگیرد. در حال حاضر که 
بخشی از اعضای شورا با رفع فبلترینگ 
مخالفند و دولت در موضع اقلیت قرار دارد؛ 
اما به نظر می رسد طی چند وقت آینده 
اعضای شورا تغییر کنند و ورق به نفع دولت 
برگردد و آن زمانی بسیار راحت تر شاهد 
رفع فیلترینگ باشیم. هر چند که دولت 
نباید دست از تلاش های خود بر دارد و 
همچنانی که در حوزه های مختلف امورات 
را پیش می برد مساله رفع فیلترینگ را نیز 
در قالب یکی از وعده های مهم که جامعه 
نیز انتظارات زیادی پیرامون آن از دولت 
کار قرار دهد و اقدامات  دارد در دستور 
لازم را برای تحقق هرچه سریع تر این وعده 

رئیس جمهور انجام دهد. 
پزشکیان فضا را مدیریت کند  

 یک نماینده سابق مجلس در خصوص 
رفع فیلترینگ و امیدواری ها به این وعده 
رئیس جمهور اظهار داشت: وزیر ارتباطات 
در چند روز گذشته وعده دادند که به زودی 
در ۶ ماه اول سال، گام های بعدی در رفع 
فیلتر برداشته خواهد شد؛ اما سابقه نشان 
داده که این حرف ها در حد وعده است. در 
، دو حالت وجود دارد، یا دولت  حال حاضر
به دنبال آن است که برای به دست آوردن 
موافقت جریان های سیاسی زمان بخرد یا 
می خواهد با استفاده از این ترفندها، این 
وعده شامل مرور زمان شده و مردم آن را 
کنند. خبرآنلاین نوشت؛ جلال  فراموش 
رشیدی کوچی گفت: ما به عنوان مطالبه گر 
و شما به عنوان رسانه باید به صورت این 
پیگیری  دولت  از  را  مطالبه  این  جدی 
کنید. نباید اجازه بدهیم که این مطالبه 
در هیاهوهایی که وجود دارد به فراموشی 
سپرده شود. من در چند روز گذشته، در 
که ما در  شبکه اجتماعی ایکس نوشتم 
کرات هستیم و بارقه ای از امید  کوران مذا
در دل مردم روشن شده است. الان زمان 
مناسبی است تا دولت فیلترینگ را بردارد 
و مردم را با خود همراه کند. این موضوع 
کرات هم تعیین کننده است.  در نتیجه مذا
کره می کنیم  زمانی که دولتی که با آن مذا
به نتیجه برسد که مردم پشت سر دولت 
چهاردهم قرار دارند، تاثیرات زیادی برا 
کره می گذارد. امیدوارم که این اتفاق  مذا
بیفتد. وی در خصوص موانع پیش روی 
بیان  فیلترینگ  برداشتن  برای  دولت 
کرد: من مانع خاصی را مشاهده نمی کنم 
به جز آن جریان تندرویی که مخالف رفع 
فیلترینگ هستند و حواشی زیادی را درباره 
قانون عفاف و حجاب ایجاد کردند. جریانی 
هستند،  پایداری  جبهه  به  منتسب  که 
هم در مجلس حضور دارند و هم در بقیه 
بخش ها. البته به این معنا نیست که دولت 
نمی تواند فیلترینگ را بردارد یا اجازه آن را 
ندارد. بلکه آقای رئیس جمهور به دنبال 
ایجاد یک وفاق ملی با جریان های سیاسی 
برای رفع فیلترینگ است، متاسفانه آقای 
پزشکیان از این نکته غافل شده است که 
وفاق با مردم است نه با جریانات سیاسی. 
بعید می دانم از نظر فنی مشکل خاصی 
برای انجام این وعده وجود داشته باشد. 
رشیدی کوچی ادامه داد: احساس می کنم 
رفع  مخالف  دولت،  در  مجموعه ای  که 
فیلترینگ هستند. اینکه بخواهیم همه 
مسائل را آقای رئیس جمهوری حل کند، 
نماینده  نیست.  درستی  اقدام  و  حرف 
مرودشت در مجلس یازدهم در خصوص 
حل مساله رفع فیلترینگ از کانال شورای 
ح کردن  عالی امنیت ملی تصریح کرد: مطر
فیلترینگ در این شورا کار اشتباهی است، 
مگر فضای مجازی در شورایعالی فضای 
مجازی فیلتر شده است؟ رئیس جمهور 
به عنوان رئیس شورایعالی امنیت ملی و 
رئیس شورایعالی فضای مجازی، باید فضا 
را مدیریت کند تا بتواند به قول خودش 
به مردم عمل کند. مردمی که امروز پای 
صندوق رأی نمی آیند و بدبین شدند به 
این علت است. مسئولان قبل از رسیدن 
به کرسی ریاست وعده می دهند، زمانی که 
مردم  بدبینی  باعث  نمی کنند  عمل 

می شوند. 


